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Zusammenfassung

        
Es wird über eine 71jährige Patientin berichtet, die während der Dauer von 5 Jahren an rezidivierender Hämoptoe litt. Fast ebensolange war eine posterobasale Verschattung der rechten Lunge bekannt. Der Vergleich von Röntgenbildern ließ keine Größenzunahme des Befundes erkennen. Unter dem Eindruck massiver werdender Hämoptysen stimmte die Patientin schließlich einer Thoraxoperation zu. Unter der Operation ließ sich ein walnußgroßer harter Tumor im rechten Unterlappen tasten, so daß die Indikation zur Lobektomie gestellt wurde. Bei der pathologisch-anatomischen Untersuchung des Präparates wurde ein eiförmiges Konkrement in einem ektatischen Subsegmentbronchus gefunden. Nach der chemischen Analyse handelte es sich um einen Gallenstein.


        
Anamnestisch war eine in einem auswärtigen Krankenhaus durchgeführte Cholezystektomie Ende 1966 bekannt. Nachforschungen haben ergeben, daß seinerzeit eine gangränöse aber steinfreie Gallenblase in einem entzündlichen Konglomerattumor des Oberbauches gefunden worden war. Es muß vermutet werden, daß der große Gallenstein während der damaligen, wahrscheinlich in Maskennarkose vorgenommenen Operation erbrochen und aspiriert worden ist.


        
Im Zusammenhang mit dem klinischen Fall werden die Problematik der Diagnose einer Fremdkörperaspiration in die peripheren Luftwege im Zustande der Bewußtlosigkeit erörtert und Mitteilungen der Literatur zitiert.


      
        
Summary

        
The article deals with a case report of a 71-years-old female who suffered from hemoptysis over a period of five years. The first hemoptysis occurred postoperatively after a cholecystectomy in December 1966 and was thought to be caused by pulmonary embolism. Persisting episodes of more or less slight hemoptysis in the following years lead to repeated different diagnostic procedures. Radiologically there was an infiltration of the right lower lobe rather constant in size. Endoscopically no bronchial obstruction was visible. In July 1972 the patient suffered from a more severe hemoptoe. X-ray findings were nearly unchanged. With bronchoscopy the hemorrhage could be localized to the segmental bronchi 8 and 9.


        
Right lower lobectomy was done in September 1972 without an exact preoperative diagnosis. The patient had an uneventful postoperative course despite of her age. Pathological examination of the specimen showed a foreign body looking like a gallstone. This diagnosis was confirmed by chemical analysis.


        
To get an explanation we inquired into the circumstances of the cholecystectomy performed 5 years ago. These lead to the conclusion that the concrement must have been vomited and aspirated by the evidently not intubated patient. These suggestions were supported by the fact, that the former operation has been done because of a gangrenous gallbladder with a highly delated common duct and the duodenum, stomach and transverse colon being involved in an inflammatory infiltration.


        
Dangers of asymptomatic foreign body aspiration and diagnostic problems in non-opaque peripheral foreign bodies are discussed.
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